
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Jana Dobrzyñskiego

na 35. posiedzeniu Senatu
w dniu 1 lipca 2009 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra spraw zagranicznych Rados³awa Sikorskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Popisanie 20 sierpnia 2008 r. deklaracji o wspó³pracy strategicznej miêdzy Polsk¹ a Stanami Zjednoczo-

nymi zosta³o przez rz¹d PO-PSL og³oszone jako wielki sukces koalicji rz¹dz¹cej. Czo³owi politycy PO wska-
zywali nawet na „powa¿ne wzmocnienie obronnoœci Polski” wskutek zawartej umowy. Na jej mocy
postanowiono o „rozmieszczeniu w Polsce amerykañskiej baterii rakiet Patriot bêd¹cej na wyposa¿eniu sys-
temu obrony powietrznej i przeciwrakietowej Si³ L¹dowych Stanów Zjednoczonych”. Celem tego porozumie-
nia mia³a byæ ochrona USA i wiêkszoœci krajów Europy przed ewentualnym atakiem rakietowym z Iranu.

Z ostatnich doniesieñ wynika jednak, i¿ interpretacje zapisów wymienionej deklaracji s¹ rozbie¿ne.
Mo¿liwe jest nawet umieszczenie na terytorium Polski amerykañskich rakiet bez g³owic, które s³u¿¹ do
uderzenia w nadlatuj¹c¹ wrog¹ rakietê. Bez nich rakiety te pozostan¹ w istocie bezu¿yteczne.

Dlatego te¿ zwracam siê do Pana Ministra z nastêpuj¹cymi pytaniami.
1. Czy podpisanie wymienionej deklaracji mia³o na celu umieszczenie na terytorium Rzeczypospoli-

tej Polskiej przedmiotowych rakiet jedynie „do celów szkoleniowych i æwiczeniowych”, czy te¿ maj¹ one
s³u¿yæ do rzeczywistej obrony tak¿e terytorium Polski przed agresj¹ wroga?

2. Czy rzeczywiœcie mo¿liwa jest sytuacja, w której amerykañskie rakiety Patriot rozmieszczone
w Polsce zostan¹ pozbawione g³owic? Je¿eli tak, to gdzie by³yby trzymane g³owice do rakiet: w tej samej
bazie czy te¿ np. w amerykañskich bazach w Niemczech?

3. Czy ewentualne przechowywanie g³owic w innych bazach nie wp³ynê³oby na szybkoœæ uzbrojenia
rakiet w sytuacjach zagro¿enia? Jakie dzia³ania w takich wypadkach by podjêto, aby rakiety nie sta³y
siê faktycznie bezu¿yteczne? Jak d³ugo trwa³oby uzbrojenie takich rakiet?

4. Czy zostanie zachowany termin rozmieszczenia rakiet w Polsce, o którym mowa w postanowie-
niach wymienionej deklaracji, tj. do koñca 2009 r.?

Z powa¿aniem
Jan Dobrzyñski




